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Hankó Balázs: Magyarország kormánya felelősséget visel a határon túli magyar 

közösségek sorsáért 
2024. szeptember 21. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, Maszol.ro 

Magyarország kormánya felelősséget visel a határon túli magyar közösségek sorsáért, elősegíti 

a közösségek fennmaradását és fejlődését, hogy megőrizze a nemzet szellemi és lelki egységét 

– jelentette ki Hankó Balázs kulturális és innovációs miniszter szombaton, 

Székelyudvarhelyen. A tárcavezető a romániai református iskolák országos tanévnyitóján vett 

részt a székelyföldi városban, ahol a Baczkamadarasi Kis Gergely Református Kollégium 

újraindításának 30. évfordulóját és új épületének elkészültét is ünnepelték. Hankó Balázs a 

belvárosi református templomban mondott beszédében hangsúlyozta: az anyaországi és 

külhoni magyarok egy nemzet tagjai, mely több mint ezer éve büszkén áll Európa közepén. A 

nemzetrészeket nemcsak a közös történelem és kultúra köti össze, hanem közösen építik a jövőt 

is – húzta alá. Elmondta, a székelyudvarhelyi alkalom az ünneplésről és háláról szól, a 

jelenlévők egy közös új kezdetnek a részesei, de azért is hálát adnak, hogy békében élhetnek, és 

a jövővel is törődhetnek. 

 

Koncz Zsófia: a nemzet alapja a család 
2024. szeptember 21. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, Vajma.info, Magyarszo.rs 

A nemzet alapja a család, ezért a magyar kormány azon dolgozik, hogy segíteni tudja a 

családokat az egész Kárpát-medencében - hangsúlyozta Koncz Zsófia családokért felelős 

államtitkár szombaton Topolyán, a Kárpát-medencei Családszervezetek Szövetségének 

konferenciáján. "Magyarország felelősséget vállal azért, hogy a határon túli közösségek sorsát 

igyekezzen segíteni" - húzta alá. Rámutatott, hogy a Köldökzsinór Program, a Babakötvény, a 

CSOK és a fiatalok életkezdési támogatása is a családokat segíti. Emellett Kárpát-medence-

szerte látható, hogy a magyar kormány támogatásával óvodák, iskolák, játszóterek és közösségi 

terek épültek, illetve újultak meg, ez pedig "segíti a magyar identitás megőrzését, és ez a nemzet 

számára sorskérdés" - magyarázta. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) 

elnöke az eseményen elmondta, hogy "a családpolitika és a demográfiai kérdések minden 

politikai programnak az alapját kell, hogy képezzék, hiszen minden, amiről beszélünk, addig 

érvényes és addig aktuális, ameddig vannak magyar gyermekek Vajdaságban". Hozzátette, 

hogy az utóbbi időszakban elsősorban a magyarországi családtámogatási modellnek 

köszönhetően történtek előrelépések a régióban, a szerb parlament elé viszont hétfőn kerül egy 

törvénymódosítási csomag, amely jelentős mértékben növeli a családtámogatások összegét az 

országban. 
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MKM: veszélyes lehet, ha Ukrajna a kisebbségi helyzet rendezése nélkül lesz EU-s 

tag 
2024. szeptember 21. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

Ha Ukrajna a kisebbségi helyzet rendezése nélkül lesz EU-s tag, az minden európai kisebbségre 

veszélyt jelent - hangzott el az Európai Nemzetiségek Föderatív Uniója (FUEN) magyar 

tagszervezetei képviselőinek németországi ülésén pénteken - tájékoztatta a ma7-et a szervezet. 

“Fontosnak tartjuk, hogy a csatlakozási tárgyalások során alkalmazzák a koppenhágai 

kritériumrendszer részét képező kisebbségi jogokat. Ellenkező esetben az a többi tagállam, de 

a csatlakozás előtt álló országok számára is azt sugallja, hogy ezeket nem kötelező figyelembe 

venni” – hangsúlyozta Brenzovics László, a FUEN keretében működő Magyar Közösségek 

Munkacsoport vezetője, a KMKSZ elnöke.  

 

Szili Katalin: az Európai Uniónak "fel kell vállalnia" a nemzeti kisebbségek ügyét 
2024. szeptember 21. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Krónika, Kárpátalja.ma, Ma7.sk, 

Frlvidék.ma 

Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó szerint az Európai Uniónak mint politikai és 

értékközösségnek "fel kell vállalnia" a nemzeti kisebbségek ügyét. A politikus szombaton 

Debrecenben, a Vasárnapi Iskola Alapítvány éves összetartó tanácskozásán azt mondta, az unió 

nem tesz különbséget az európai országokban élő, mintegy ötvenmilliós őshonos kisebbség és 

a bevándorló kisebbségek között. Hangoztatta: az Európai Uniónak be kell látnia, hogy Európa 

hosszú távú stabilitásának a kérdése az őshonos nemzeti kisebbségek ügyének rendezése. Szili 

Katalin szerint előbb-utóbb a bevándorló kisebbségi közösségek fognak olyan jogokat követelni 

maguknak, amelyeket az unió tagországaiban élő nemzeti kisebbségek még nem kaptak meg. 

A debreceni református egyetemi templomban tartott, a Nemzetpolitika aktuális kérdései című 

előadásában a miniszterelnöki főtanácsadó a hosszú távú megmaradás lényegi elemének 

nevezte, hogy a határon kívül élő magyar fiataloknak a kultúrán, a nyelven keresztül biztosítsák 

az identitás megtartását, amiben nagy szerepet vállalnak a Vasárnapi Iskola Alapítvány 

önkéntesei. 

 

Révész Máriusz: az Aktív Magyarország program célkitűzése, hogy aktívabban, 

egészségesebben és jól éljenek az emberek 
2024. szeptember 21. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata 

Az Aktív Magyarország program célkitűzése, hogy aktívabban, egészségesebben és jól éljenek 

az emberek, és működtetői Székelyföldön is meg szeretnék mutatni, hogyan lehet így élni, és 

együttműködésre törekszenek a helyi illetékesekkel – mondta Révész Máriusz államtitkár 

szombaton, Sepsiszentgyörgyön. A Miniszterelnökség aktív Magyarországért felelős 

államtitkára a tömbmagyar térségben első alkalommal megszervezett Aktív Székelyföld 

konferencián ismertette a program lényegét és az Aktív Magyarország konferenciát, melynek 

mintájára a székelyföldi rendezvény létrejött. A Sepsi Arénában tartott előadásában közölte, az 

államtitkárság célkitűzése "egy jókedvű, aktív és egészséges Magyarország". Az adatok alapján 
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addig hosszú az út, mivel a magyarországi várható élettartam 9 évvel marad el a vezető európai 

országokétól. Magyarországon és Romániában is az a cél, hogy felzárkózzanak az uniós 

átlaghoz, amit nem lehet csak az egészségügyi ellátórendszer támogatásával elérni, aktív 

életmódra is szükség van – mondta. 

                 
Őrségváltás jöhet a Kolozs megyei RMDSZ-nél: szenátori székre pályázik az 

alprefektus  
2024. szeptember 20. – Krónika 

A Kolozs Megyei Képviselők Tanácsának szeptemberi ülésén meghozott döntés értelmében az 

év végén esedékes parlamenti választásokon a képviselőjelölti listát Csoma Botond, a 

szenátorjelölti listát Tasnádi István Szilárd vezeti – tájékoztatott pénteken a szövetség megyei 

szervezete. A jelenleg Kolozs megye alprefektusaként tevékenykedő Tasnádi a már 12 éve 

szenátorként tevékenykedő László Attilát váltja majd, amennyiben sikerül a mandátumhoz 

elegendő szavazatszámot megszerezni. A jelenlegi szenátor a lista második helyén indul. „Az 

elmúlt évtizedben volt szerencsém megismerni az állami közigazgatás minden ügyes bajos 

problémáját, útvesztőjét. Tudom, hogy mekkora kihívással kell szembenéznünk. Arra 

vállalkozom, hogy küzdjek a Kolozs megyei magyarokért. Egy olyan szenátor akarok lenni, aki 

a Kolozs megyei magyarok érdekét érvényesíti Bukarestben, és nem a bukaresti érdekeket 

Kolozs megyében” – idézte Tasnádit a Krónikához eljuttatott közlemény.  

 

Égbe nyúló templomtorony, a csillagokba szökő felújítási költségek  
2024. szeptember 20. – Krónika 

A Kolozsvár-Felsővárosi Református Egyházközség építkezési bizottsága vizsgálja, történt-e 

túlköltekezés a gyülekezet második lelkésze szolgálati lakásának a felújítása során. Míg 

folyamatban van a vizsgálat, az érintettek nem kívántak nyilatkozni a részletekről. Másfél napi 

telefonálgatás után nagyjából ennyit sikerült hivatalosan megtudni egy olyan ügyről, amelynek 

hullámai túlléptek a Kós Károly által tervezett híres Kakasos templom presbitériuma és 

gyülekezete határain, és minden bizonnyal az ügyészséget is elérik. A vád szerint a lelkész 

engedély nélkül 600 ezer eurót (közel hárommillió lejt) költött a szolgálati lakása felújítására, 

annak ellenére, hogy a gyülekezet világi tanácsa, a presbitérium az összeg töredékét hagyta jóvá 

erre a célra.  

 

Középiskolásoktól hangos a kolozsvári sportpark: ötkarikás szellemben zajlik az 

Erdélyi Magyar Középiskolás Sportolimpiája  
2024. szeptember 20. – Krónika 

A kincses városban 31 iskola körülbelül 750 diákja méri össze tudását, erejét 11 sportágban az 

Erdélyi Magyar Középiskolás Sportolimpián. Bár a szervezők munkáját kisebb-nagyon 

teremgondok, illetve a rossz, esős időjárás is nehezítették, alapvetően pozitívak a benyomásaik, 

jónak érzik a hangulatot. Grabán Zsolt főszervező a Krónikának elmondta, például a szabadtéri 
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kosárlabdameccsek menetrendjét kicsit felborította az eső, de a nehézségeken túllépve lelkesen 

állják a sarat. A szervező azt is elmondta, hogy míg a rendezvény első kiadásán csak öt sportág, 

huszonnyolc versenyszám volt, ez a szám mára tizenegy sportágra, ötven versenyszámra, plusz 

öt dobóversenyre emelkedett.  

 

Több mint 1,6 millió lejes, idén felvett kölcsönt kell jövőre visszafizetnie Dan 

Tanasának, bár hivatalosan évi 200 ezret keres  
2024. szeptember 20. – Krónika 

Bár a vagyonbevallása alapján éves jövedelme alig haladja meg a 200 000 lejt, milliós 

nagyságrendű kölcsönt vett fel magánszemélyektől Dan Tanasă, a Románok Egyesüléséért 

Szövetség (AUR) magyargyűlöletéről hírhedtté vált parlamenti képviselője, akinek ráadásul 

már jövőre törlesztenie kell adósságát. A szélsőséges párt politikusa arról közismert, hogy évek 

óta hadjáratot folytat a magyar feliratok és a magyar nemzeti jelképek ellen, sorozatos 

feljelentései nyomán számos esetben döntött a bíróság magyar feliratok és a székely zászló 

eltüntetéséről. Dan Tanasă idén júniusban a képviselőház honlapján elérhetővé tett, 

legfrissebb vagyonnyilatkozatában többek között az olvasható, hogy idén három kölcsönt is 

felvett magánszemélyektől. Ezek közül az egyik kis összegű: 16 000 lejes. A második már 

jelentősebb, 149 000 lejt tesz ki, míg a harmadik már igencsak combos: 1 500 000 lej. A 

kölcsönök közös jellemzője, hogy mindegyiket idén vette fel, és jövőre kell visszafizetnie. Ami 

nem ígérkezik könnyű feladatnak – már ha a vagyonbevallásában feltüntetett adatokból 

indulunk ki.  

 

Szilágyság: Seres Dénes képviselőnek és Kovács Irénke szenátornak szavaztak 

bizalmat 
2024. szeptember 20. – maszol.ro 

Döntött az RMDSZ Szilágy Megyei Képviselők Tanácsa (MKT). A küldöttgyűlésen teljes 

egyetértésben, ellenszavazat nélkül a jelenlévők Seres Dénes parlamenti képviselőjelölt és 

Kovács Irén Erzsébet szenátorjelölt mellett tették le a voksukat csütörtökön. „Szervezetünk 

képviselői a következő négy évről, a jövőnkről döntenek. Öröm látni a nagy érdeklődést, a 

kötődést, ami Szilágy megyében mindig érezhető volt az RMDSZ irányába. Mindez az 

összetartást, az egyöntetű kiállást bizonyítja” – fogalmazott Szoboszlai Attila, az MKT elnöke a 

küldöttgyűlésen, amelyen jelen volt Jakab Adorján, az országos ügyvezető elnökség alelnöke is, 

aki az RMDSZ országos elnökségének üzenetét tolmácsolta. Mint mondta, Szilágy megye 

mindig kiválóan teljesít, így volt ez az európai parlamenti és az önkormányzati választásokon 

is, hiszen az itt élő magyar közösség 74 százaléka az RMDSZ listájára szavazott. Elmondta, 

jelenleg káosz uralkodik az országban, a helyi közigazgatás nem működik megfelelőképpen, az 

állam az utóbbi időben kevés hangsúlyt fektet az állampolgárokra, az intézményeket helyezi 

előtérbe, ezért elengedhetetlen a változás. 
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Híres román újságíró állítja: Kelemen Hunorra fog szavazni   
2024. szeptember 20. – maszol.ro 

Két ismert román újságíró is Kelemen Hunor mellett foglalt állást. Mindketten azért dicsérik 

az RMDSZ-elnököt, mert már jó ideje az ország elnéptelenedésére, a súlyos demográfiai 

helyzetre hívja fel fel a figyelmet. Cristian Tudor Popescu Facebook bejegyzésében közli, hogy 

az elnökválasztás első fordulójában az RMDSZ államfőjelöltjére fogok szavazni. „Miért? Mert 

két éve ő az egyetlen politikus Romániában, aki folyamatosan figyelmeztet az ország 

legnagyobb problémájára – a népességcsökkenésre: „Ha ez a trend folytatódik, 20 év múlva 

egy nagy, szép, biztonságos, de üres országunk lesz, mert eddig több mint 5 millió ember hagyta 

el az országot, és a trend még mindig nem állt meg. Ráadásul a születésszám is probléma. 

Építhetünk annyi autópályát, amennyit akarunk, építhetünk bármit, amit Önök kívánnak. De 

marad egy kérdés: hol lesznek a polgárok, hol lesznek az emberek?” - idézi Kelemen Hunort a 

CTP-ként is ismert román publicista.  

 

Bölcsődét avattak Mezőpanitban 
2024. szeptember 20. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Felavatták az újonnan épült bölcsődét a Maros megyei Mezőpanitban. Az ünnepélyes átadáson 

részt vett Kelemen Hunor RMDSZ-elnök is. 2018-ban született meg a bölcsődeépítés ötlete, 

amikor számos aláírással alátámasztva fordultak szülők a polgármesterhez - számolt be a 

Marosvásárhelyi Rádió. Az igények alapján négycsoportos bölcsődét terveztek, ami 64 gyerek 

befogadására alkalmas. 2024-re értek el oda, hogy a kérésből bölcsőde lett. Ebben az évben 

egyelőre egy csoport indulhatott, amibe összesen 18 gyereket írattak be. Az épületben ebédlő, 

mosókonyha, játszóterem, orvosi rendelő valamint adminisztratív helyiségek és konyha is 

található. Az ünnepélyes átadáson részt vett Kelemen Hunor az RMDSZ szövetségi elnök is, aki 

gratulált a községi vezetőknek a kitartó munkáért. Elmondta, hogy a 2020-ban elindított 

bölcsődeépítési program részeként jöhetett létre, akkor országos szinten 255 bölcsőde 

építésére szánták el magukat és ezt továbbra is folytatni kell. 

 

Molnár András – a Temes Megyei RMDSZ parlamenti jelöltlista vezetője 
2024. szeptember 20. – Nyugati Jelen 

A Megyei Küldöttek Tanácsa egyöntetűen bizalmat szavazott Molnár András megyei elnöknek, 

aki a decemberi parlamenti választáson vezetni fogja az RMDSZ képviselőjelölti listáját. A 

Megyei Küldöttek Tanácsának ülésén elhangzottakból kiderül: ha a szervezet eléri a június 9-i 

megyei tanácsra kapott szavazatszámot, nagy esély van arra, hogy Temes megye visszaszerezze 

a parlamenti képviselői mandátumot. Molnár András: „A célunk egyértelmű: a parlamenti 

képviselet visszaszerzése. Ahhoz, hogy ezt sikerüljön elérni, együtt kell dolgoznunk, 

szervezeten belül és azon kívül is, fel kell mutassuk közösségünk erejét ugyanúgy mint 

júniusban, és azt is tudnunk kell, hogy csak rajtunk múlik a siker.” 
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Győzzön a józan ész! 
2024. szeptember 20. – Nyugati Jelen 

A józan ész közéleti, politikai szintű megjelenítésének szükségességét hangsúlyozta Kelemen 

Hunor RMDSZ-elnök a Szövetség Szórvány Frakciójának kihelyezett ülésén, Vajdahunyadon, 

ahol Arad, Temes, Hunyad, Krassó-Szörény, Fehér, Szeben, Brassó, Márama-ros és Beszterce 

megye RMDSZ-szervezetei képviseltették magukat. A rendezvényen átadták a Hunyad Megyei 

Magyar Állandó Konferencia alapította Barcsay Ákos-díjakat is. A szórványkonferenciáról 

Winkler Gyula EP-képviselőt, Hunyad megyei RMDSZ-elnököt kérdezték. „A parlamenti 

választáson a szórványban is nagyon jól kell szerepelnünk, mert a nyári eredményekben 

kimutatható 72 ezer szavazat, amely szórványközösségekből jött, azt jelenti, hogy a szórvány 

egy teljes képviselői mandátumot tud biztosítani. Emellett olyan megyékben mint Máramaros, 

Arad, a képviselőket meg kell őrizni, azon megyék pedig, ahol erősebb magyar közösségek 

vannak, mint Temes vagy Brassó megye, eséllyel rendelkeznek, hogy visszaosztásból bár, de 

szerezzenek egy mandátumot. Emellett, az RMDSZ alapszabályzata értelmében, egy bejutó 

helyet biztosít egy szórványbeli képviselőjelölt számára. 

 

Szabadtéri program Déván 
2024. szeptember 20. – Nyugati Jelen 

Szombaton a városi parkban zajlottak a tizenötödik alkalommal megszervezett magyar napok 

dévai rendezvényei. A szabadtéri helyszín nem bizonyult túl szerencsésnek, az időjárás ugyanis 

nem kedvezett. „Szombatra virradóan olyan vihar volt, hogy reggel nem is gondoltuk, hogy a 

sátrakat egyáltalán fel tudjuk állítani”, szemléltette a helyzetet Kocsis Attila fő szervező. 

Hasonlóan kedvezőtlen időjáráskor az előző évi magyar napokon a szervezők alternatív benti 

helyszín mellett döntöttek, idén viszont kitartottak az eredeti szabadtéri elképzelés mellett. 

„Sajnos a borús, szeles, hideg időjárás rányomta a bélyegét a szabadtéri ünnepségnek szánt 

napra, holott változatos programmal vártuk a közönséget”, jegyezte meg a fő szervező. 

Vasárnap hasonlóan felhős, esős és hideg idő ellenére jobban alakult a helyzet, a 

csernakeresztúri és lupényi előadások ugyanis bent zajlottak. A hagyományőrző 

néptáncegyüttes a falu főterén lépett fel, a kellemes hangulatú szüreti bált viszont már a 

művelődési otthonban szervezték, s a Hobby Band is ott szolgálta az élő zenét. 

 

Zanzibáros nyitás Vajdahunyadon 
2024. szeptember 20. – Nyugati Jelen 

Egész napos színes rendezvénysorral nyitották meg idén Vajdahunyadon a 15. Hunyad Megyei 

Magyar Napokat. A Hunyadi vár kápolnájában, régi kaputornyában és a huszárvárban zajló 

előadások, valamint a Hunyadi János-díj átadását követően az idén 25 éves fennállását 

ünneplő Zanzibár lépett színpadra. Vajdahunyadon az utóbbi években a magyar napok 

rendezvénye egyre távlatibb dimenziókat nyit meg a helyi közösség számára. Hiszen nem 

magukban ünnepelnek, nem is csupán a környező településekről érkező társaikkal, hanem 

évről évre egyre népesebb magyarországi csapattal, akik igaz jó barátként érkeznek, és sohasem 
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jönnek üres kézzel. Idén 130 magyarországi, többnyire Vas megyei vendég érkezett 

Vajdahunyadra, már három nappal a betervezett szeptember 9-i rendezvény előtt. A helyiek 

hetek óta lelkesen készültek fogadásukra. „Már a nyáron jelezték, hogy idén 130-an fognak 

jönni, és tényleg eljöttek. Kérdezgetik tőlünk, hogy nem sok ez nekünk? Nem megterhelő ennyi 

embert vendégül látni? 

 

Közel 2600 hektárnyi erdőt akar elvenni az állam az ozsdolaiaktól  
2024. szeptember 20. – szekelyhon.ro 

Többszöri halasztás után a Kézdivásárhelyi Bíróság szeptember 17-én tette közzé a 

pénzügyminisztérium és az ozsdolai Láros Közbirtokosság közti perben hozott ítéletét. Az 

alapfokú döntés értelmében az állam közel 2600 hektárnyi erdőt vehet el az emberektől. 

Sovány vigasznak tűnik, hogy a bíróság csak részben adott helyt a felperes kérésének, és végül 

nem a pénzügyminisztérium által eredetileg kiszemelt összes, 2900 hektárnyi erdő 

„visszaállamosítását”, hanem egy 2571,3 hektár erdős területre szóló birtoklevél, illetőleg az 

ezzel kapcsolatos földtulajdon-megállapító bizottsági határozatok semmissé nyilvánítását 

rendelte el, meg a vonatkozó telekkönyvi kiigazításokat. Ha az ítélet jogerőre lép, az említett 

erdőterület visszakerül a Romsilva állami erdészet ügykezelésébe.  

 

Elkezdték a harmadik tanévet a Kanta Szakképző Központban  
2024. szeptember 20. – szekelyhon.ro, maszol.ro 

Hivatalosan is elkezdődött a 2024–2025-ös tanév a kézdivásárhelyi Kanta Szakképző 

Központban pénteken. Idén 70 tanuló a vendéglátóipari képzés keretén belül, további 50 az 

építőipari ágazatban kaphat alapos elméleti és gyakorlati tudást. A harmadik tanévet kezdő 

értekezletre az intézményt fenntartó Szent Ferenc Alapítvány vezetője, Böjte Csaba atya, 

valamint Pölöskei Gáborné, a támogató magyar államot képviselő államtitkár és az oktatók 

jelenlétében került sor. Böjte Csaba rövid üdvözlőbeszéde után Magyarország Kulturális és 

Innovációs Minisztériumának szakképzésért felelős államtitkára, Pölöskei Gáborné tartotta 

meg beszédét. Mint fogalmazott, a duális rendszerben megvalósuló képzések célja, hogy olyan 

szakmákat adjanak át a fiataloknak és felnőtteknek, amelyek az itthoni boldogulásukat segítik 

elő, azáltal, hogy a helyi munkaerőpiac igényeit elégítik ki. Változatlanul két ágazat vezeti a 

preferencialistát: a turizmus-vendéglátás és az építőipar. „Létező igény van a jó szakemberekre 

a környéken, semmi mást nem kell csinálni, csak az igényt ki kell szolgálni” – fogalmazott 

Pölöskei Gáborné, aki a további tervekről elmondta, egy oktatócentrumot szeretnének 

létrehozni, amelyhez a közeljövőben még Magyarországról jönnek ide a helyieket képezni. 

 

Tanévnyitó a SZÉK-en: nincs egyéni boldogulás a közösség boldogulása nélkül 
2024. szeptember 20. – szekelyhon.ro 

Szép számú hallgatóság töltötte meg a székelyudvarhelyi polgármesteri hivatal Szent István 

termét péntek délután, ott tartották ugyanis a Székelyudvarhelyi Egyetemi Központ (SZÉK) 

tanévnyitóját. A magyar himnusz eléneklését követően Ilyés Ferenc, a SZÉK 

programigazgatója, a tanévnyitó házigazdája nyitotta meg a rendezvényt. Nagy lelkesedéssel 
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vártunk titeket, és arra kérünk, hogy ugyanakkora lelkesedéssel érkezzetek ti is hozzánk, annak 

érdekében, hogy az az oktatási kar, amelyet kiválasztottatok, sikeres legyen – fogalmazott a 

házigazda az évkezdő diákokhoz intézett nyitóbeszédében. Az eseményre Székelyudvarhely 

leendő polgármestereként hivatalos volt Szakács-Paál István is, aki elmondta, véleménye 

szerint manapság az egyetem már nem csupán egy elméleti kutatóközpont. „Nem a tudás 

elefántcsonttornya, hanem egy olyan intézmény, amelynek az a feladata, hogy bekapcsolja az 

egyetemet, a hallgatókat az adott térség gazdasági, tudományos és kulturális életébe” – 

fogalmazott, hozzátéve, meglátása szerint a Székelyudvarhelyi Egyetem Központnak az elmúlt 

pár évben ez sikerült. 

 

Rangsoroló küldöttgyűlést tartott a megyei RMDSZ 
2024. szeptember 21. – erdon.ro 

Parlamenti rangsoroló küldöttgyűlést tartott pénteken este az RMDSZ Bihar megyei szervezete 

a váradőssi ifjúsági házban. A szenátorjelöltek listájának élén Cseke Attila áll, a 

képviselőjelöltekét pedig Szabó Ödön és Biró Rozália vezetik. Az RMDSZ országos vezetését 

Székely István társadalomszervezésért felelős ügyvezető alelnök képviselte a küldöttgyűlésen. 

Politikai tájékoztatójában Cseke Attila szenátor, a megyei szervezet elnöke felidézte, hogy az 

utóbbi időszak legjobb eredményeit érte el az RMDSZ a június 9-i helyhatósági választásokon, 

hiszen a korábbinál több helyi és megyei tanácsosa, valamint polgármestere lett. A szavazóktól 

megelőlegezett bizalmat ezért nagyobb erővel és energiával fogják tudni kamatoztatni az 

elkövetkezendő négy év során. A romániai “szuperválasztási” évnek azonban ez csak az első 

szakasza volt, a győzelmet meg kell ismételni a második félidőben is, vagyis az év végi 

parlamenti és államelnöki választásokon. Többek közt el kell mondani azt, hogy az 

állampolgárok több tiszteletet és jogot érdemelnek az állam részéről, nyomatékosította a 

honatya. 

   
Felmérés: Ficóék győznének, küszöb közelében a Magyar Szövetség 
2024. szeptember 20. – Felvidék.ma, Körkép.sk 

Ha szeptember közepén tartották volna a parlamenti választásokat Szlovákiában, akkor a 

Smer-SD a szavazatok 24,8 százalékát kapta volna. 22 százalékkal a PS végzett volna a második 

helyen, 13,4 százalékos támogatottsággal pedig a Hlas-SD a harmadik helyen. Ez derül ki a 

SANEP-nek a TA3 hírtelevízió számára készített felméréséből. A negyedik helyen, 7,1 

százalékkal a KDH végzett. Parlamentbe jutna még a Rebublika, 6,3 százalékkal és az SaS, 5,7 

százalékkal. A Magyar Szövetség a voksok 4,1 százalékát szerezte volna meg. A felmérést 

szeptember 9-15 között végezték, 2 430 ember megkérdezésével. 
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Gubík Lászlót jelöli a Magyar Szövetség elnökének az érsekújvári járási elnökség 
2024. szeptember 20. – Felvidék.ma 

Szeptember 19-én, csütörtökön Szőgyénben ülésezett a Magyar Szövetség érsekújvári járási 

elnöksége, melyen jelöltet is állítottak a közelgő országos tisztújításra. A Bolya Szabolcs járási 

elnök, megyei képviselő elnökletével ülésező szervezet hivatalos Facebook-oldalán megjelent, 

finoman szólva lakonikus közlemény ugyanis épp csak a lényeget – azaz a pártelnöknek 

javasolt személy nevét nem tartalmazza. A Felvidék.ma azonban megtudta, hogy a szőgyéni 

tájházban tartott ülésen 9-4-1 arányban Gubík Lászlót, a SZAKC elnökét, az Esterházy 

Akadémia igazgatóját jelölték elnöknek a Magyar Szövetség tisztújító kongresszusára. 

 

Őket jelölik a Magyar Szövetség mátyusföldi járási elnökségei 
2024. szeptember 20. – Ma7.sk 

A Galántai, a Vágsellyei és a Szenci járásban is megtartották a Magyar Szövetség tagszervezetei 

a szeptember 28-ai tisztújító kongresszust megelőző járási elnöségi üléseket. A Galántai 

járásban a helyi szervezetek többsége Forró Krisztiánt javasolta országos elnöknek. Második 

legtöbb jelölést kapta Becse Norbert. Az Országos Tanács elnöki pozíciójára két jelölés érkezett 

be, Berényi József és Cziprusz Zoltán személyére. Berényi József azonban kifejtette nem kíván 

szerepet vállalni sem az Országos Tanács elnökeként sem alelnökeként. A Szenci járás nem ad 

jelölést országos elnök személyére. Az országos elnökségbe Neszméri Tündét jelölte a Szenci 

járási közgyűlés. A Vágsellyei járás közgyűlése Cziprusz Zoltánt javasolja országos elnöknek. A 

párt alelnöki posztjára Agócs Gergely javasolják, az Országos Tanács elnökére nem adnak 

jelölést. 

 

Természeti kincseinkről és nyelvi értékeinkről a könyvtárban 
2024. szeptember 20. – Ma7.sk 

A Temesvári Magyar Ifjúsági Szervezet (TEMISZ) összmagyar természetfotó-pályázatának 

válogatott alkotásaiból nyílt kiállítás a komáromi Szinnyei József Könyvtárban. A Természeti 

kincseink című pályázatra több mint 90 Kárpát-medencei amatőr fotós közel 750 alkotást 

küldött be. Erdélyből, Bánságból, Partiumból, Felvidékről, Délvidékről és Magyarországról. A 

fotópályázattal az volt a céljuk, hogy hidakat építsenek az egyes országokban élő magyar 

közösségek (nem csak a fotósok) között, egy közös élmény megélésén keresztül. A három – Az 

állat- és növényvilág, Az érintetlen természet, A lenyűgöző égbolt – részből álló fotókiállítást 

először 2021 nyarán Temesváron, majd idén Csíkszeredán mutatták be, s örülnek annak, hogy 

erre most a Felvidéken is sor kerülhetett. 

 

Öltözködés határok nélkül 
2024. szeptember 20. – Ma7.sk 

Trendition 2.0 - Öltözködés határok nélkül címmel kétnapos rendezvénynek ad otthont 

Magyarország kassai főkonzulátusa. Célja a kézműipar támogatása és megújulásának 

elősegítése oly módon, hogy magyar és szlovák kézműves alkotók alkotásait mutatja be 

kiállítással és divatbemutatóval, összérzékszervi élményshow-val egybekötve, a 
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kultúrdiplomácia égisze alatt. A rendezvény, amelynek Magyarország kassai főkonzulátusának 

épületet ad otthont 2024. szeptember 19-én és 20-án, egy magyar-szlovák határon átnyúló 

együttműködési projekt keretében valósul meg, amelynek magyar partnere a Heves Vármegyei 

Kereskedelmi és Iparkamara, szlovák partnere pedig az IGNIS nonprofit szervezet. A 

megnyitón Hetey Ágota főkonzul úgy fogalmazott, a rendezvény lehetőséget ad megélni az 

összetartozás élményét, magyaroknak és szlovákoknak közösen, a mindig megújuló és így 

végtelen kézművességen keresztül. 

 

Magyar családok, magyarként magyar iskolába adják a gyermekeiket! 
2024. szeptember 20. – Felvidék.ma 

Összesen 337 gyermeket írattak magyar iskolába Rimaszombat és vidéke térségében. Az 

elsősöket köszöntő ösztöndíjátadásra Rimaszombat és vidéke térségben a Rákóczi Szövetség 

Gömörben Polgári Társulás szervezésében szeptember 18-19-e között került sor több 

helyszínen. Halász Attila elmondta, hogy a magyar közösség Rimaszombatban egyre bővül, s 

meg tud élni egy adott színvonalon és együttműködni ebben a térségben, s ehhez az 

önkormányzat is igyekszik hozzájárulni. „Közösségünkre nézve a magyar iskolaválasztás az 

alap. Itt tanulják meg a kultúránkat, a nemzettudatot, amiből aztán meríthetnek az életben. S 

hogy mindezek mellé még megtanulnak más nyelveket, az csak előny és pozitívum. De 

taníttassuk a gyermekeinket magyarként magyarul! Így lesz erősebb a közösségünk 

Rimaszombatban, Gömörben, a Felvidéken, de az egész Kárpát-medencében” – szögezte le. 

 

Megnyitotta kapuit a 42. Csallóközi Vásár 
2024. szeptember 20. – Új Szó 

A vásárt csütörtökön délután, Hájos Zoltán polgármester nyitotta meg. A megnyitón jelen 

voltak a városi és megyei intézmények vezetői, a városi képviselők, valamint Jozef Viskupič 

Nagyszombat megye elnöke. Képviseltette magát a testvérváros, Szabadka delegációja, továbbá 

Zenta, Zalaegerszeg és Győr polgármesterei. Hájos Zoltán elmondta, hogy nagyon szerencsések 

az idővel, egy jó vásár elébe néznek. A polgármester aláhúzta, a Csallóközi Vásár egy kulturális 

és gasztronómiai fesztivál. „Nem tagadjuk, hogy a vásárnak jelentős idegenforgalmi jelentősége 

is van, azon túl, hogy célja a népi hagyományok bemutatása és a kulturális örökségünk 

megőrzése. Fontos, hogy a többnapos rendezvény keretein belül, megszerettessük 

fiataljainkkal a népdalokat és a néptáncokat, bemutassuk számukra a régi korok mesterségeit, 

teret adjunk a kézműves termékek készítőinek” – hangsúlyozta. 

 

A magyar népmese napja a Felvidéken 
2024. szeptember 20. – Körkép.sk, Felvidék.ma 

A magyar népmese napja alkalmából a Hagyományok Háza Hálózat – Szlovákia 2024. október 

1-jén és 4-én három helyszínen zajló rendezvénysorozatot szervez. A délelőtt folyamán az 

Ipolyszakállosi Alapiskolába és Óvodába látogatnak el a felkért mesemondók, ahol osztályról 

osztályra haladva hozzák közel a gyermekek számára a népmesék világát. A Mesedélelőtt 

elnevezésű programokat az esti órákban zajló Meseest követi, Kéménden és Bátkán. A 
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programsorozat szakavatott és gyakorlott mesemondók közreműködésével valósul meg, 

Szénási Veronika, Szabó Kitti és Agócs Gergely személyében. Hozzájuk társulnak az Ipolyi 

Arnold Népmesemondó Verseny kiemelkedő ifjú tehetségei, Marek Patrícia és Hencz Fruzsina.  

 

Az értékek gyűjtése Hegysúron is fontos 
2024. szeptember 21. – Ma7.sk 

Egyre többen kutatják környezetük értékeit. Magyar közegben ez a hungarikum mozgalomnak 

is köszönhető, hiszen az elmúlt években sorra alakultak meg a felvidéki értéktárak régiós és 

települési szinten. Szlovákiai magyar közegben fontos a lokálpatriotizmus és a múlt 

megismerése, mert megtartó ereje van. Ha az emberek látják, hogy az évszázadokkal ezelőtt 

kiadott térképeken a dűlők, a településrészek neveit magyarul tüntették fel, mindenki számára 

nyilvánvalóvá válik, hogy azokat a neveket a helyiek úgy használták. A mátyusföldi Hegysúr 

első írásos említése 1245-ből származik. Ősi, Árpád-kori falu, amely az évszázadok alatt sokat 

változott. A faluban egy múzeum létrehozásán dolgoznak, megpróbálják összegyűjteni a múlt 

tárgyi értékeit. A könyvtárral egy épületben kapott szobát a községi múzeum, illetve állandó 

kültéri kiállítás érhető el térképekkel, katasztrális adatokkal és fényképekkel a helyiek és 

érdeklődők számára. 

 

Az örök Madách nyomában Alsósztregován 
2024. szeptember 21. – Felvidék.ma 

A magyar dráma napjához igazítva szervezte meg a Szlovák Nemzeti Múzeum – A Szlovákiai 

Magyar Kultúra Múzeuma rendezvényét az alsósztregovai Madách-kastélyban. A szeptember 

20-ai rendezvény központjában Madách tragédiájának szövegértelmezése és Madách emlékek 

bemutatása volt. Az eseményen a Madách-tisztelő felnőttek mellett a fiatalság is jelen volt. A 

rimaszombati Tompa Mihály Református Gimnázium diáksága vett részt az egész napos 

programon. Délelőtt megtekintették az állandó tárlatot, majd a kastély pinceszínházában a 

Fókusz Diákszínpad és a Vekker Drámapedagógiai Műhely közös előadását tekintették meg a 

fiatalok. 

 

Pandy Péter: Az elmúlt időszakban mindig a választóban kerestük a hibát 
2024. szeptember 22. – Ma7.sk 

“A Magyar Szövetség elnökeként mindenképpen egy profi kommunikációs hátteret szeretnék 

kiépíteni a párt számára, amely a választók számára magyar és szlovák nyelven rendszeresen 

kommunikálja a párt lépéseit, véleményét és javaslatait az egyes bel- és külpolitikai 

történésekkel kapcsolatban. Kell, hogy folytonos legyen a kommunikáció. Az embereknek el 

kell hinniük végre azt, hogy tudunk szakpolitikákat folytatni. Alkalmasak vagyunk arra, hogy 

kellőképpen kritikusan reflektáljunk a mindennapos politikai helyzetre.” - mondta Pandy 

Péter, a Magyar Szövetség egyik pártelnök jelöltje. “A dunaszerdahelyi helyi szervezet általi 

jelölésem mindenképp fordulópontnak tekinthető, hisz a Felvidék legmagyarabb városától 

kaptam jelölést” – hangsúlyozta.  
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Becse Norbert: „Az etnikai politizálásnak van alapja” 
2024. szeptember 22. – Új Szó 

“Nem egyszerű választás elé nézünk. Mikor az országos elnökség a részleges tisztújítás mellett 

döntött – teljes tisztújítás akkor történne, ha az alsó szintektől a küldötteken keresztül 

mindenkit újjá kéne választani – akkor nem is gondol bele az ember, hogy milyen turbulenciák 

alakulnak majd ki ekörül” – mondta Becse Norbert, a Magyar Szövetség egyik pártelnök 

jelöltje. Arra a kérdésre, hogy mi kell az 5 százalékos küszöb megugrásához azt válaszolta: “Az 

első számú dolog, amit a választók nem tudnak megbocsátani, hogy rosszul kommunikálunk. 

(…) A második, amiben komoly problémát látok, hogy a párt hierarchiája rosszul működött. 

Elengedtük az alapszervezetek kezét, nem kötelező az évzáró, nem kell évente kétszer 

összeülniük, ezáltal pedig nincs erős személyes kapcsolatunk a helyi választókkal, 

aktivistákkal, nem látjuk, mi számukra a fontos. A harmadik dolog, ami félresiklott, a szakmai 

politika.” 

 

Ódor szerint Fico tehet az államkassza rossz állapotáról 
2024. szeptember 22. – Körkép.sk, Új Szó, Bumm.sk 

Ódor Lajos, a progresszív PS európai parlamenti képviselője, egykori (kinevezett, nem 

megválasztott) kormányfő elutasítja Robert Fico (Smer) kormányfő azon kijelentését, 

miszerint az ő kormánya (is) tehet arról, hogy a kormánya tehet az államháztartás rossz 

állapotáról. Ódor azzal érvel, hogy az ő szakértői kormánya csak 5 hónapig volt hivatalban, és 

azidő alatt csökkentették a deficitet. Ódor kijelentésében azért annyi furcsaság van, hogy az EU 

legtöbb gazdasági kárt okozó döntéseit támogató Heger-kabinetet nem kritizálta. Az sem 

mellékes, hogy Ódor jóval durvább konszolidációs csomagot javasolt tavaly ősszel, mint amit 

most a Fico-kormány előterjesztett. Robert Fico kormányfő ezen a héten azt közölte, hogy a 

kormánynak azért kellett konszolidálnia a költségvetést, hogy rendbe tegye azt a káoszt, amit 

az előző kormányok hagytak maguk után. 

 

Nemzeti önazonosságát is ünnepelte a Csemadok Pozsonyban 
2024. szeptember 22. – Felvidék.ma 

Szeptember 20-án ünnepelte a Csemadok megalakulásának hetvenötödik évfordulóját a 

Csemadok Pozsonyi Városi Választmánya, a pozsonyi Prímáspalota tükörtermében. „Éljük 

meg bár különbözőképpen magyarságunkat, de ha lemondunk róla, ha feladjuk, akkor 

nagyszüleink, dédszüleink hiába vállalták a meghurcoltatást, a kisebbségi sorsot. Akkor az ő 

életüket tesszük hiábavalóvá és gyermekeinket pedig gyökértelenné” – idézte Potápi Árpád 

János gondolatát Holop Zsóka, az ünnepi akadémia háziasszonya. „Anyanyelvi kultúránk 

életben tartásában, örökségünk ápolásában és továbbadásában itt a fővárosban, a választmány 

alapszervezetei vezetőségi tagjainak hatalmas és áldozatos munkája rejlik, amelyet, 

szabadidejüket nem kímélve anyagi ellenszolgáltatás nélkül fejtenek ki a Pozsonyban élő 

nemzetrészünkért.” – mondta Jégh Izabella. 
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Alázatosság, példamutatás 
2024. szeptember 22. – Felvidék.ma 

A Femine Fortis –Erős Nők polgári társulás már ötödik alkalommal tartotta meg Nők a 

közéletben elnevezésű szabadegyetemét, ezúttal Füleken. A szeptember 20-21–én megtarott 

rendezvényen a családokat is érintő témák is szóba kerültek, de a szervezet által adományozott 

Példakép-díjról is szó volt. A füleki Magyar Házban szervezett rendezvényen szó esett a 

Csemadok fontosságáról a régió magyarságának életében és a Magyar Ház kiemelt szerepéről 

a kulturális élet szervezésében. A női Példakép-díjjal kitüntetett Szvorák Zsuzsanna, a 

Csemadok Füleki Alapszervezetének elnöke a sikerek mellett a nehézségekről is szót ejtett, 

hiszen a kultúra szervezése bizony sokszor nemcsak a szórakozásról szól. Varga Lia pedagógus 

a nők és a néphagyomány szerepéről adott elő. 

 

I. Bodzafesztivál Ipolyszalkán 
2024. szeptember 22. – Ma7.sk 

Nagyon hangulatos rendezvényt varázsoltak Dikácz Zsuzsanna tájházvezető és segítői a mindig 

élettel teli tájházukba. Hét Alsó-Ipoly menti település találkozott itt, amelyek valamikor 

egységet alkottak. “Nincs a köztudatban, hogy a hét Alsó-Ipoly menti település – Ipolyszalka, 

Ipolykiskeszi, Bajta, Leléd, Helemba és két Magyarországhoz tartozó település, Letkés és 

Ipolytölgyes - valamikor egységet alkottak, életük minden területen összefonódott, együtt 

gondolkodtak. Ugyanaz volt a viseletük és a hét falu még azt is megbeszélte, ki mit fog vetni. 

Célom, hogy ezek a falvak a jövőben ismét együtt gondolkodjanak, dolgozzanak” – mesélte 

Dikácz Zsuzsanna, a tájház vezetője. A rendezvény a Kultminor támogatásával a 2001-ben 

alapított Ipolymenti Kulturális és Turisztikai Társaság keretein belül valósult meg. 

                       
31. Vajdasági Magyar Ünnepi Játékok 
2024. szeptember 22. – PannonRTV 

Palicson tartották a nyitórendezvényt. Idén 31. alkalommal tartják a Vajdasági Magyar Ünnepi 

Játékokat a Vajdasági Magyar Művelődési Szövetség szervezésében. A nyitórendezvényt 

Palicson, a Vigadóban tartották. Az esemény a Himnusszal kezdődött, amit ökumenikus 

áldáskérés követett. Az egybegyűlteket Sutus Áron köszöntette. A VMMSZ elnöke kiemelte, a 

legfontosabb szülőföldünkön az összefogás. Ezt követően a rendezvénysorozatot Rigó-Pál 

Zsófia nyitotta meg. A Magyar Nemzeti Tanács alelnöke hangsúlyozta, a Vajdasági Magyar 

Ünnepi Játékokkal megmutatjuk az értékrendszerünket és az értékkészletünket is. Hozzátette, 

a kultúra az önkifejezés eszköze, ezzel mutatjuk meg vajdasági magyarságunkat. A rendezvény 

részeként átadták a Bodor Anikó-díjat: Bolyos Miklós és a vezetésével működő péterrévei 

tamburaegyüttesek vehették át az elismerést. 
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Itthon, Együtt Veletek! 

2024. szeptember 21. – Magyarszo.rs 

„Folyamatban van a gyermekes családok pénzügyi támogatásáról szóló törvény módosítása, 

kedvező intézkedésekről fogunk dönteni a hónap végéig a köztársasági parlamentben.” ‒ 

jelentette be dr. Pásztor Bálint Facebook-bejegyzésében, az Itthon, Együtt Veletek! elnevezésű 

konferencián megtartott előadása kapcsán. A szülőföldön történő eredményes boldogulás és a 

családteremtés témája köré szerveztek Kárpát-medencei szintű konferenciát szombaton 

Topolyán. Az eseménynek a topolyai Művésztelep adott otthont A rendezvény a Kárpát-

medencei Családszervezetek Szövetsége és a topolyai 3+ Nagycsaládosok Egyesülete szervezte 

meg a Magyar Kormány, a Magyar Nemzeti Tanács és a topolyai önkormányzat támogatásával 

valósult meg. 

 

A szülőföldön tartás újabb eszköze 
2024. szeptember 20. – Magyarszo.rs 

Ma tartja 14. rendes ülését a Magyar Nemzeti Tanács, ez a tanács középiskolai ösztöndíj-

támogatásáról szóló határozatának a megvitatásával, illetve elfogadásával kezdődött. Fremond 

Árpád elnök a határozatot ismertetve emlékeztetett, az MNT-nek az oktatási stratégiával 

összhangban egyik kiemelt célkitűzése a továbbtanulás, illetve a szülőföldön való 

továbbtanulás ösztönzése, ezzel a szándékkal összhangban kerül be a már meglévő támogatási 

rendszerbe az egyszeri támogatás azok számára, akik első ízben iratkoztak Szerbiában 

középiskolába és magyarul, anyanyelvükön kezdték meg tanulmányaikat. Szavai szerint a 

szeptember 1-jén megkezdett tanév esetében 5 ezer dinárt tesz majd ki a középiskolások 

egyszeri támogatása. Rámutatott, valódi versengés zajlik a gyerekekért, megpróbálják 

külföldre csábítani őket. A középiskolai ösztöndíj-támogatásra online felületen lehet pályázni 

a közeljövőben, három olyan felület lesz majd az MNT megújult honlapján, amelyen pályázni 

lehet, ezek egyike a már jól ismert Breki pályázati felület 

 

Kezdődik a gyorsvasút Újvidék–Szabadka-államhatár szakaszának dinamikus 

tesztelése 
2024. szeptember 22. – Vajma.info 

A Szerbiai Vasúti Infrastruktúra közvállalat bejelentése szerint holnap, szeptember 23-án 

kezdődik és október 10-éig tart az Újvidék - Szabadka - államhatár gyorsforgalmi vonal 200 

kilométeres óránkénti sebességre történő dinamikus tesztelése. A közlemény szerint a 

dinamikus tesztelés sikere bizonyítja, hogy az új gyorsvasút készen áll a vonatforgalomra, a 

záró tesztjelentés legkésőbb ez év november 8-ára várható. Ezen a szakaszon a meghatározott 

időszakban egyéb vasúti forgalom nem bonyolódik. A közlemény hozzáteszi, hogy a tesztelést 

a German Railways, azaz a német vasúttársaság Deutsche Bahn Systemtechnik mérőkocsijai 

végzik majd, ugyanaz a cég, amely a Belgrád - Újvidék gyorsvasút dinamikus tesztelését is 

végezte. A dinamikus teszteket naponta végzik, ellenőrzik a vasúti pályát, a síneket, a 

kontakthálózatot és a beépített ETCS - 2. szintű biztonsági rendszert. A teszt típusától függően 
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a Stadler elektromos utasszállítókkal is végeznek teszteket. "Az elkészített menetrend szerint a 

Deutsche Bahn Systemtechnik cég a teszt típusától függően naponta 2-8 próbajáratot indít 

mindkét irányban" - áll a közleményben. 

 

Tordán lezajlott a 16. Kukoricafesztivál 
2024. szeptember 23. – Vajma.info  

Tordán, a faluünnep után a Kukoricafesztivál a legnagyobb rendezvény, amely az elmúlt 

hétvégén zajlott. A háromnapos rendezvénysorozat pénteken este kezdődött, amikor a 

fiataloknak nyújtottak szórakozást, az ifjúsági otthonban DJ Adwell összeállításaira 

táncolhattak a diszkózenét kedvelők. Szombaton volt a legtartalmasabb a nap, ekkor rendezték 

meg a kukoricatörő versenyt, amelynek megnyitóját a sportközpontban ejtették meg, Dobai 

János polgármester köszöntötte az egybegyűlteket, majd Kerekes József, a VMSZ alelnöke 

mondott beszédet, a rendezvényt pedig hivatalosan Ivana Petrić, Begaszentgyörgy község 

elnöke nyitotta meg. Az alkalmi műsorban a Petőfi Sándor MME tagjai léptek fel, szavalattal, 

énekkel, tánccal. A megnyitóműsor után a versenyzők, a jelenlevők kivonultak a 

kukoricaföldre, ahol verseny jelleggel leszedték az erre az alkalomra talpon hagyott kukoricát. 

A részvevők bemutatták, eleink hogyan takarították be egykoron kézi erővel a tengerit. A 

versenybe több mint 10 csapat nevezett be, köztük voltak a helyiek, a környékbeliek, de a 

testvértelepülésekről - az anyaországból, Erdélyből - érkezett kukoricaszedők is. 

 

Kerek születésnapot ünnepelt az óbecsei Kiscimbora 
2024. szeptember 22. – PannonRTV 

Szombaton az óbecsei Petőfi Sándor Magyar Kultúrkörben egész estés műsorral ünnepelték 

meg az egyesület Kiscimbora Táncegyüttesének húszéves fennállását. Az est folyamán a 

jelenlegi tagok mellett egykori táncosok is felléptek. Kerek születésnapot ünnepelt szombaton 

este az óbecsei Petőfi Sándor Magyar Kultúrkörben a Szelence táncegyüttes utánpótlás 

csoportjaként létrejött, immár húsz éves Kiscimbora. Kovács Franciska, Kiscimbora 

táncegyüttes, Óbecse: „Barátságok, biztos szerelmek is köttettek. A sok-sok együtt töltött idő, 

a versenyek, a fölkészülések mind olyan pluszt ad az életben, ami olyan embereknek, akik ezt 

nem tapasztalják meg, biztos, hogy nem is olyan értékű. Mi, akik most itt állunk, úgy érzem, 

hogy lepereg előttünk az előző 20 év, és megmelengeti a szívünket.” A csoportnak jelenleg 25 

tagja van. Varró Tódor 11 éve táncol, és 9 éve Kiscimborás. „Egy nagyon családias közegről van 

szó, én rájuk úgy tekintek, mint a testvéreimre, az oktatóinkra, Anikóra és Balázsra pedig, mint 

második édesanyámra és édesapukámra.” 
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„A kárpátaljai magyar emberek hangját kell megszólaltatnom Brüsszelben” 
2024. szeptember 22. – karpataljalap.net 

Az új, júliusban megalakult Európai Parlamentben Bocskor Andreát Ferenc Viktória váltotta, 

aki képviselői munkájának megkezdése óta először látogatott haza Kárpátaljára szeptember 7-

én. Salánkon a Kárpátaljai Magyar Iskolák Központi Tanévnyitó Ünnepségén vett részt, majd 

Beregszászban, a Rákóczi-főiskola Győr termében találkozott és megbeszélést folytatott 

megyénk magyar szervezeteinek, egyházainak vezetőivel és magyar polgármesterekkel. A 

látogatást követően Brüsszelbe visszaérő képviselőt munkájáról és itthoni tapasztalatairól 

kérdeztük. - Az EP képviselőjeként első ízben látogatott haza, Kárpátaljára. Mit tapasztalt 

mostani útja során? - „Nagyon vártam már ezt a lehetőséget, hogy hazalátogathassak 

Kárpátaljára, mert nekem az az ars poeticám EP-képviselőként, hogy bármilyen bizottságban 

is ülök, a magyarországi emberek mellett a kárpátaljai magyarok hangját is meg kell 

szólaltatnom Brüsszelben, az ő érdekeiket kell képviselnem. Ezért nagyon fontos volt, hogy 

halljam a Kárpátalján élő emberektől és az őket tömörítő szervezetek vezetőitől azt, hogy 

melyek azok a problémák, amelyeket ők érzékelnek, hogy ezeket hitelesen tudjam 

megjeleníteni az EP-ben.” 

 

Ylva Johansson: nem fogjuk visszaküldeni a hadköteles férfiakat Ukrajnába 
2024. szeptember 21. – Kárpátalja.ma 

Ylva Johansson, az Európai Unió belügyi biztosa a Radio Svodobának adott interjújában 

kijelentette, lehetetlennek tartja, hogy a hadköteles ukrán férfiakat erőszakkal kiutasítsák az 

Európai Unió területéről. A belügyi biztos szerint ugyanis az ukrán menekültekkel szemben 

nem lehet megkülönböztetést alkalmazni a nemük, életkoruk vagy katonai szolgálatuk alapján. 

„Ez az ideiglenes védelemről szóló irányelv (az EU területén tartózkodó ukrán menekültek 

státuszát szabályozó dokumentum – a szerk.) értelmében lehetetlen” – szögezte le Johansson. 

Hozzátette: „Támogatni fogjuk azokat, akik vissza akarnak térni Ukrajnába, megbeszéljük az 

ukrán hatóságokkal és az ukrán kormánnyal, hogyan is tehetjük ezt a legjobban. De senkit nem 

fogunk kidobni az EU-ból.” 

 

Magyar népzenétől volt hangos az ungvári vár 
2024. szeptember 21.  –Karpat.in.ua 

Két év kihagyás után idén újra megrendezték a BercsényiFesztet az ungvári vár udvarában. A 

háborús helyzet miatt a szokásosnál visszafogottabb volt a rendezvény, de szeptember 20-án 

így is közel háromszáz gyermek vett részt tanáraikkal, szüleikkel és kísérőikkel. Először 2017-

ben szervezte meg a gróf Bercsényi Miklós és felesége, Csáky Krisztina grófnő emlékét őrizni 

hivatott fesztivált a Pro Cultura Subcarpathica (PCS) civil szervezet, de 2020-ban a Covid-

járvány, majd tavaly és tavalyelőtt a háború miatt maradt el a rendezvény. A vár belső udvarán 

felállított színpadon a rendezvényt Molnár Krisztina, a PCS koordinátora nyitotta meg, majd 
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jó hangulatú koncert vette kezdetét, a Tulipán Tanoda Magyar Népművészeti Iskola 

növendékei és tanárai mutatták be tehetségüket. Furulyások, citerazenekarok, 

harmonikaegyüttesek, hangszeres szólisták, táncegyüttesek, népi játékokat bemutató gyerekek 

váltották egymást a színpadon és az előtte lévő szabad területen. 

 

A Kárpátaljai Magyar Líceum központi tanévnyitó ünnepsége 
2024. szeptember 22.  –Karpat.in.ua 

Szeptember 21-én tartotta központi tanévnyitó ünnepségétét Nagydobronyban a Kárpátaljai 

Magyar Líceum (KML). A református templom biztosított méltó helyszínt a magánlíceum 

különböző képzési helyszíneiről jött diákjainak, tanárainak, valamint a szülőknek és 

vendégeknek. A Kárpátaljai Magyar Líceum olyan magyar tannyelvű magánlíceum, amelynek 

az alapítását a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola kezdeményezte 2023-ban, 

miután Ukrajnában a közoktatási törvény nagymértékben korlátozta a magyar nyelvű oktatást 

a középiskolákban. A 2023–2024-es tanévben Beregszászban, Nagydobronyban, 

Tiszapéterfalván, Nagyszőlősön és Kisgejőcön indultak képzések, ezek a tervek szerint jövőre 

kiegészülnek a viski képzési központtal. A líceumban az érettségit az érdeklődésüknek 

leginkább megfelelő szakirányú képzés mellett szerezhetik meg a diákok. 

 

Kiemelt cél a Rákóczi Szövetségnél a háborús övezetben élő gyerekek üdültetése 
2024. szeptember 21.  –Karpat.in.ua 

Szeptember első felében 110 háborúban érintett ukrán gyermek táborozhat Sátoraljaújhelyen, 

a Rákóczi Táborban a Rákóczi Szövetség felajánlásának köszönhetően. Az üdültetés célja, hogy 

a háború frontvonalából érkező ukrán gyermekeknek segítsen kiszakadni a félelemmel és 

nehézségekkel teli hétköznapokból. A fiatalok és kísérőik a Kárpátaljai Katonai Adminisztráció 

szervezésében és az ungvári magyar főkonzulátus közreműködésével érkeztek Magyarországra. 

A magyar kormány támogatásával megvalósuló gyermek üdültetési programok célja, hogy 

örömet szerezzenek a rendkívül nehéz időszakot megélő ukrán fiataloknak. A gyerekek pozitív 

energiával feltöltődve, élményekkel gazdagodva térhetnek haza. Bajban ismerszik meg a barát. 

Az ismert mondás most a gyakorlatban is bizonyítást nyert. A gyerekeket Latorcai Csaba 

államtitkár is köszöntötte, aki kiemelte: az ukrajnai fiataloknak ne azért kelljen 

Magyarországra jönniük, hogy békében tölthessenek el egy hetet, el kell érni, hogy a nyugalmat 

minél hamarabb az otthonukban, a családjuk körében élhessék meg. 

 

Hálaadó istentisztelet a korláthelmeci református templomért 
2024. szeptember 21. – KISZo.net 

A megújuló templom a lélekben, a magyarságban, az elszántságban, az összefogásban is 

szükséges megújulásra hívja fel a figyelmet. Korláthelmec Ungvártól mintegy 13 km-re fekszik 

délkeleti irányban. A krónikák úgy tartják számon, hogy a község Ung vármegye egyik 

legrégebbi települése. A szomszédos ruszin, ukrán falvak által körbefogott kis magyar 

nyelvsziget. A 2001-es népszámlálás adatai szerint Korláthelmecnek 901 lakosa volt, ebből 

437-en vallották magukat magyar nemzetiségűnek. Az elvándorlás szele azonban őket is 
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érintette és jelentősen megfogyatkozott a magyarok lélekszáma. A helyi református 

gyülekezetnek jelenleg 54 tagja van. Egy vasárnapi istentiszteleten átlagosan 10-20 főre tehető 

a hívek száma.  

 

Art-terápia a ROM-ART civil szervezet szervezésében 
2024. szeptember 22.  –Karpat.in.ua 

Art-terápia a ROM-ART civil szervezet szervezésében. A festészetet, a rajzot kedvelő fiatalok 

számára létrehozott, a Munkácson 2017 óta működő ROM-ART művészeti iskola alkotótermét 

mutatja be Jónás Tibor festőművész. A tehetséges roma fiatalok fejlődésének támogatását 

céljául kitűző projekt eredményesnek bizonyult – Tibor jelenleg 2 csoportban közel 30 

gyermekkel foglalkozik. És idén újabb 13 gyermekkel bővült az iskola létszáma. Tibor, hogy 

tevékenységét kiszélesíthesse, a művészeti iskolán kívül létrehozta a ROM-ART civil 

szervezetet, és különböző pályázatok révén igyekszik segíteni a roma fiatalok felzárkóztatását. 

A közelmúltban a Munkácsi 14. számú Általános Iskolában, a NEEKA Ukraine támogatásával 

létrehozott integrációs központban tartotta meg a „Art-terápia mint a helyi közösségekbe való 

integráció eszköze” elnevezésű projekt harmadik foglalkozását. 

 
 

Elektronikus sajtó 
 

 

 

Határok nélkül 

2024. szeptember 20. – M1 

 

Maros megye prefektusa a napokban írásban szólította fel Makfalva község polgármesterét, 

hogy mielőbb távolítsa el a székely zászlót a település központi parkjából, a Wesselényi szobor 

melletti térről. A prefektusi átirat egy román szervezet: a Kovászna, Hargita és Maros megyei 

Románok Civil Fórumának feljelentése nyomán született és arra hivatkozik, hogy törvénysértő 

a székely zászló közterületen való kitűzése. Vass Imre, Makfalva polgármestere a Maros megyei 

prefektusnak küldött válasziratában Kincses Előd jogi véleményét csatolta. A marosvásárhelyi 

ügyvéd  összefoglalja a zászlóüggyel kapcsolatos tudnivalókat. 

 

Négy, a negyvenes éveiben járó fiatal indul a Magyar Szövetség elnöki posztjáért. Vagyis a 

legfelsőbb szinteken is elkezdődhet a generációváltás, amit a fiatalok már korábban is 

szorgalmaztak. A Ma7 médiacsalád vitájában Méry János, somorjai önkormányzati képviselő, 

az konzervatív irányultságú műhely, az Esterházy Akadémia titkára képviselte a fiatalabb 

generációkat.  
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A délvidéki Palicson csütörtök délelőtt megkezdődött a vállalkozói konferencia. A második 

alkalommal megrendezett szakmai tanácskozás a Vajdasági Magyar Szövetség által 

megálmodott és létrehozott, valamint Magyarország Kormánya által támogatott, a Prosperitati 

Alapítvány által megvalósított Vajdasági Gazdaságfejlesztési Program és a Vajdasági 

Mentorprogram segítségével felépített vállalkozói közösség fejlődésének következő lépése.  

 

Több mint 350 elsőéves diák tett esküt a nagyváradi Partiumi Keresztény Egyetem ünnepélyes 

tanévnyitóján. Az oktatási intézmény 12 alap és 6 mesterképző szakán az összes hely betelt. A 

diákok Székelyföldről is érkeztek, de leginkább a partiumi régió megyéiből és Kelet-

Magyarországról választják a népszerű szakokat. Ebben a tanévben indult útjára magyar 

nyelven a gazdasági informatika szak.  

 

Berecz András Kossuth-, Prima- és Magyar Örökség díjas mesemondó, folklórkutató, 

népdalénekes újra Kárpátaljára érkezett, hogy a Félbevágott pipafüst című előadásával csaljon 

mosolyt azok arcára, akik ellátogattak a Mathias Corvinus Collegium Beregszászi 

Központjának estjére.   

 

Különleges módját választották az ünneplésre Tamási Áron születésének 127. évfordulóján 

Farkaslakán: hosszú beszédek helyett az író és barátai kedvenc ételeit készíti el egy étterem. 

Ezen a héten új étlap fogadja a vendégeket, amelyről többek között almás tésztát,  

pityókasalátát rántott báránygerincet esetleg sült aranypisztrángot  - azaz híres íróink kedvenc 

ételeit kóstolhatják meg. És hogy ne csak a testnek járjanak a kedvében, irodalmi esteket, 

filmvetítéseket, író-olvasó találkozókat is szerveznek körítésként egy héten keresztül az író 

nyughelyének szomszédságában. 

 

Kárpát-medence 

2024. szeptember 22. – M1 

 

Kárpát-medencei tűzoltó gyermek- és ifjúsági nap 

A fiatal önkéntes tűzoltók pillanatok alatt eloltották a lángoló járművet, de ezúttal nem éles 

bevetésen, hanem a délvidéki Bajsán rendezett 5. Kárpát-medencei gyermek- és ifjúsági tűzoltó 

tábor bemutatóján. Összesen több mint 160 gyermek érkezett 13 délvidéki településről, illetve 

az anyaországól. Már a legkisebbek is megtanulhatták mik a legfontosabb tennivalók tűz 

esetén. A kutyás bemutatót a Bács-Kiskun vármegyei kutyás mentőalakulat tagjai tartották, 

akik a törökországi földrengésnél is jelen voltak a mentési munkálatoknál. A tűzoltónapon az 

eltűnt személyek keresését mutatták be több módszerrel. 
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Ccserkészösszefogás - Kárpátaljai cserkészek is részt vettek a gödöllői 

vezetőképzőn 

Soha nem volt olyan fontos a közösségmegtartásba fektetett energia Kárpátalján, mint most. A 

több mint két és fél éve tartó orosz-ukrán háború kitörése óta, az ezen a vidéken működő 

magyar szervezetek méltósággal viselik a terhelést, és legfőbb küldetésüknek a maroknyi 

közösség megmaradását tartják. Így van ezzel a Kárpátaljai Magyar Cserkészszövetség is, amely 

33 éve vesz részt az ifjúsági nevelésben, megerősítve a fiatalok Istenbe vetett hitét, a nemzeti 

hagyományok megőrzését, és a természet iránti felelősségteljes hozzáállást is. A háborús 

viszontagságok ellenére a kárpátaljai cserkészek nem hagytak fel küldetésükkel, továbbra is 

támaszt biztosítanak a fiatalabb generáció számára. 

 

Bár fogytán a magyarság Felső-Gömör legnagyobb településén, de a jelentős 

szellemi és kulturális élet bizonyítja, hogy élni akar 

Gömör felső részének festői szívében fekszik a több mint 700 éves bányászvároska, Rozsnyó. A 

15. század végén jött létre a történelmi belváros ma már jól ismert városszerkezete. Tágas, 

négyzet alakú középkori terét pompás polgárházak és utcák veszik körül. Az idelátogatók a 

Bányászok tere közepén található, reneszánsz őrtorony kilátójából csodálhatják meg a város 

történelmi központját. II. Rákóczi Ferenc fejedelem többek között e város falai között intézte 

nemzeti szabadságharcunk hadvezéri és kormányzati ügyeit, aminek a városháza falán lévő 

tábla állít emléket. A Kossuth Lajos szobránál, valamint Petőfi emléktáblájánál elhelyezett 

piros, fehér, zöld szalaggal átkötött koszorúk pedig arról tanúskodnak, hogy az utóbbi 

évtizedekben fogyatkozó magyarság még él és élni akar Felső-Gömörben. 

 

Első Csíkszentdomokosi Folkmaraton 

Az utolsó eligazítás és próba zajlik a gyergyószentmiklósi Hóvirág néptáncegyüttesnél, akik 

fellépésre készülnek az első alkalommal megszervezett csíkszentdomokosi folkmaratonon. 

Dezső Ákos néptáncoktató gyerekként ismerkedett meg a néptánccal, a Hóvirág 

Néptáncegyüttes meghatározta életét. Három éve pedig ő irányítja a több mint fél évszázada 

működő együttest.  

 


